
آيا مردم گمان كرده اند همين كه بگويند ايمان آورديم، رها مي شوند و 
آنان مورد آزمايش قرار نمي گيرند؟ اين آيه اي تكان دهنده و سهمگين 
از قرآن كريم است كه مردم و امت ها را از آزمايش ها و فتنه هايي قطعي 
در ساحت فردي و جمعي بيم مي دهد. هر امتي كه پاي در وادي ايمان 
بگذارد و عزم حركت به سوي آرمان هاي الهي كند، ناگزير بايد كه آماده 

صحنه فتنه ها و ابتلائات شود. 
در نگاه توحيدي به وقايع و حوادث عالم بايد كه دست ربوبي خداوند را 
در تك تك پيشامدها و حوادث ديد، چراكه او) عزوجل( خود صراحتاً 
فرموده كه اين آزمايش��ات و امتحان ها از س��وي ما بر سر امت ها نازل 
مي شود. » و بي شك شما را با اندكي ترس و گرسنگي و كاهش اموال و از 
دست رفتن كسان و ثمرات مي آزماييم« و امت اگر به سلامت و موفقيت 
از دل اين ابتلائات عظيم جمعي خارج ش��ود، سه دستاورد فوق العاده 
الهي به دس��ت خواهد آورد كه پاداشي بزرگ و جهش��ي بي نظير در 
پيشبرد اهداف و آرمان هايش خواهد بود؛ »صلوات از جانب پروردگار« 
» رحمتي بزرگ« و  » هدايت الهي«. هر كدام از اين سه دستاورد بزرگ 
خود براي رساندن يك امت به سرمنزل مقصود كفايت مي كند، اما حال 
وعده هرسه اين دستاوردها به يكباره در پس گذر از ابتلائات به مردم 

داده شده است. 
نزول  » صلوات از جانب پروردگار« در آي��ه اي ديگر از آيات قرآن كريم 
باعث »گ��ذر از ظلمات به نور« عنوان شده اس��ت. گوي��ي اگر امت در 
ابتلائات الهي استقامت و پايداري از خود نشان دهد و دست در دست 
ولي امت حركت كند، دس��تي از جانب پرورگار اين ام��ت را از وادي 

ظلمات خارج و به وادي نور وارد خواهد ساخت. 
در معارف توحيدي، ابتلا اساس��اً بس��تري براي رش��د و تربيت امت 
و جامعه عنوان شده اس��ت  و هيچ عاملي به اندازه ب��لاي الهي باعث 
تهذيب امت ها نمي شود. پس هيچ امت و جامعه توحيدي به رستگاري 
نخواهد رسيد، مگر اينكه از دل وادي بلاياي سهمگين الهي به سلامت 
عبور كند و هر قدر كه امت به قله هاي سعادت و رستگاري نزديك و 
نزديك تر شود، دامنه اين ابتلائات وسيع تر و شدت آن بيشتر مي شود. 
ك��ه اميرالمؤمنين عليه الس��لام فرمود »فاذا احب الله س��بحانه قوما 
ابتلاهم«. هرگاه كه خداوند امتي را دوس��ت داشته  باشد، بر آنان بلا 
مي فرستد. حوادث اخير امت اسلام و انقلاب و از دست دادن جان هاي 
عزيز و مطهر و شهادت اين مردان بزرگ را نيز بايد ذيل همين مفهوم 
ابتلائات جمعي امت، خوانش كرد تا با اس��تقامت و پايمردي امت در 
اين امتحان و بلا و حركت در منظومه كرداري تعيين شده توسط ولي 
جامعه از دل طوفان ابتلائات گذر  و گشايش و نورايت و بركت آغوش 

خود را بر جامعه باز كند.
 وعده الهي اين است كه در پس ابتلائات بزرگ، گشايش هايي بزرگ تر 
نهفته است. حال شايد با توجه به اين نكته، فهم كلام غريب رهبر معظم 
انقلاب ساده تر ش��ود كه ش��هادت اين عزيزان را » مبارك و با بركت« 
و » فرصت بزرگ براي كشور و اس��لام« ناميدند. اميد كه با استقامت 
هميشگي امت مسلمان ايران در اين ابتلا باب فتح الفتوح نهايي انقلاب 

روي جامعه اسلامي گشوده شود.    

امر به معروف و نهي از منكر از واجبات الهي است 
كه در روابط انساني به منظور اصلاح امور در خانواده 
و جامعه به كار مي رود، اما چگونه بايد باشد؟ آيا تا 
امروز اثرگذراي كافي را داشته است؟ امكان ندارد 
كس�ي با خش�م امر به معروف كند و از آن نتيجه 
هم بگيرد. بنابراين بايد رفت�اري صحيح در امر به 
معروف و نهي از منكر انجام شود و زمان مناسبي نيز 
براي آن انتخاب شود تا تأثيرگذار باشد؛ موضوعي 
كه هر كس بايد در آن تخصص كس�ب كند. بدون 
شك،  فهم درست از امر به معروف و نهي از منكر و 
همچنين انجام آن به بهترين شكل ممكن مي تواند 
در اثرگ�ذاري آن نق�ش پررنگي داش�ته باش�د؛ 
موضوعي كه »جوان« در گفت وگو با حجت  الاسلام 
والمس�لمين اميررض�ا س�لطاني، كارش�ناس 
معارف اس�لامي مورد بررس�ي قرار داده اس�ت. 

به نظر ش�ما بهترين روش براي انجام امر 
به مع�روف و نه�ي از منك�ر در جامعه ما 

چيست؟
رسيدن به روش و راهكار، مبتني بر اين است كه امر به 
معروف و نهي از منكر را تعريف كنيم و هويت واقعي 
آن برايمان مشخص ش��ود. تعريف را پيدا كنيم، راه 
مشخص مي شود، اما متأس��فانه در مورد اينكه امر به 
معروف و نهي از منكر چيست، هيچ بحثي نمي شود. 

در حوزه، بيشتر مشغول جنبه هاي مجازات و تنبيه امر 
به معروف و نهي از منكر هستيم تا اينكه به اين موضوع 
به  عنوان يك موضوع اجتماع��ي و مذهبي بپردازيم، 
دنبال اين هستيم كه چه حدود و تعزيراتي وجود دارد 
تا آن را اعمال كنيم، مثلًا ببينيم كجا گناه مي شود تا 
فوراً بالاي سر گناهكار برويم و سفره مجازات را پهن 
كنيم! در واقع بيشتر در بخش احكام و مجازات وارد 
ش��ده ايم تا بخش معارف. فراموش كرده ايم كه امر به 
معروف و نهي از منكر، براي س��اختن جامعه است نه 

براي اينكه ابزاري شود براي تنبيه مردم. 
امر به معروف يعني به جامعه، س��اختار و شخصيت 
دادن، يعني جامعه مثبت ها و منفي ها را بشناس��د و 
انگيزه پيدا كند، مثبت ها را در زندگي اجتماعي جدي 

بگيرد و منفي ها را كنترل و ترك كند. 
براي رسيدن به راهكار پاسخ به اين سؤال 
بسيار مهم است؛ از ديد ما امر به معروف 
و نه�ي ازمنكر تنبيه اس�ت يا س�اختن 

ساختمان جامعه؟
پيامبر اسلام )ص( مي فرمايند: »لا يأَمُرُ باِلمَعروفِ و لا 
ينَهى عَنِ المُنكَرِ إلّا مَن كانَ فيهِ ثلَاثُ خِصالٍ؛ رَفيقٌ 
بمِا يأَمُرُ بهِِ رَفيقٌ فيما ينَهى عَنهُ، عَ��دلٌ فيما يأَمُرُ بهِِ 
عَدلٌ فيما ينَهى عَنهُ، عالمٌِ بمِ��ا يأَمُرُ بهِِ عالمٌِ بمِا ينَهى 
عَنهُ؛ براي امر به معروف و نهى از منكر بايد سه خصلت 
داشته باش��يم: ۱. اهل مدارا باشيم نه اهل خشونت و 
بي ادبي و تهمت و بداخلاقي و... ۲. اهل عدالت باشيم، 
عدل يعني هر چيزي دقيقاً س��ر جاي خودش باشد. 
۳. بايد مع��روف و منك��ر را بشناس��يم. « اينها يعني 
امر به معروف كار هر كسي نيس��ت، اما مي بينيم در 
جامعه، هر كسي بدون تخصص و بدون دقت راه افتاده 
و به ش��يوه  دلخواه خود، امر به معروف و نهي از منكر 
مي كند. در صورتي كه »مدارا كردن«، »با عدالت رفتار 
كردن« و »داش��تن علم و دانايي« براي انجام اين كار 
مهم است و كس��ي كه اين سه را ندارد يعني تخصص 

اين كار را ندارد. 
پس چرا به اين اصل دقت نكرده  و سراغ 

تنبيه رفته ايم؟ 
آن چيزي كه اكثراً در جامعه ش��اهدش هستيم اين 
است كه چون تهذيب از بين رفته اين منيت ها و ادعاها 
وجود دارد و از بين هم نمي رود، وقتي ادعا از بين نرود، 
خودمان را دس��ت بالا و پاك و منزه مي دانيم و شروع 
به تنبيه و ابراز خشونت در قبال طرف مقابل مي كنيم. 
البته اين فقط مرب��وط به امر به معروف نيس��ت، در 
بحث فرزند و خانواده هم همين است. يك نفر افتخار 
مي كرد كه بچه اش را زده. اينها افتخار ندارد. حضرت 
يوسف در داستان زليخا به خدا مي فرمايد: »وَمَا أبُرَِّئُ 
نفَسِي، خدايا من خودم را تبرئه نمي كنم. « اين نشان 
مي دهد يوسف نمي خواهد خودش را دست بالا بگيرد، 
اما آدمي كه خودش را دست بالا نگيرد چه مي شود؟ 
زليخا عاش��قش مي ش��ود، اول زيبايي صورت  و بعد، 

چيزي كه تأثير اصلي را گذاشت، زيبايي سيرت بود، 
جذابيت شخصيت يوسف اين بود كه از بالا به گناهكار 
نگاه نمي كرد. برويم ببينيم حضرت علي عليه السلام، 
بالاترين الگوي ما ش��يعيان، نگاهش  وحس و حالش 
چگونه بوده است، ايشان در دعاي كميل به خدا عرضه 
رْتهَُ؛ خدايا!  مي دارد: »الَلَّهُمَّ مَوْلاَىَ كَمْ مِنْ قَبِيح سَ��تَ
مولاى من، چه بسيار بدى و زشتى كه از من صادر شد 
و تو آن را پوشاندى. « ايشان اهل تظاهر و تفاخر نبود و 

با واقعيات زندگي مي كرد. 
منظورتان اين اس�ت آنهايي كه به سراغ 
خش�ونت و تنبيه ديگ�ران ب�راي امر به 
معروف و نهي از منكر رفته اند، خودشان 

را دست بالا مي بينند؟ 
بله درست است  و درگير جهل مركب هستند. جهل 
مركب يعن��ي اينكه ف��رد فكر مي كن��د مي داند ولي 
نمي داند. اس��باب تقويت جهل مركب هم بي نهايت 
فراهم اس��ت. از طرفي، نقطه مقابل علم، جهل است. 
علم براي هدايت جامعه و خودمان خيلي مهم است. با 
احتمالات و درصد و ظن و گمان به حقيقت نمي رسيم. 
كسي كه اهل علم است، تمام انرژي خود را مي گذارد 
براي اينكه جهل مرك��ب خودش را مه��ار كند. اين 
ش��رط اينقدر ما را به خودمان مش��غول مي كند كه 
وقت نمي كنيم س��راغ ديگران بروي��م. حضرت علي 
عليه السلام مي فرمايند: »طُوبىَ لمَِنْ شَغَلهَُ عَيْبُهُ عَنْ 
عُيُوبِ النَّاسِ، خوشا كسى كه پرداختن به عيب خود 
او را از عيب ديگر مردم بازمى دارد. « كسي كه عاقل، 
عالم و جوياي علم باشد به عيوب خودش مي پردازد، 
چون خود را سرتا پا جهل و نقص و عيب مي بيند، اما در 
جامعه ما اين نگاه برعكس است، ما ديگران را سرشار 
از عيب و نقص مي بينيم و خودمان را مبرا. در حالي كه 
اين نگاه بايد برعكس باشد، اساس بايد خودمان باشد. 
خب در اين صورت كه باب امر به معروف 

بسته مي شود!
اتفاقاً با اين كار، باب جهل مركب بسته مي شود. نمونه 
بارزش داستان حضرت يوسف اس��ت، يوسف تنبيه 
و تحقير و قصاص نكرد، بخش��يد و خودش را دس��ت 
بالا نگرف��ت و جامعه، خ��ودش را متح��ول كرد. چه 
كسي گفته براي ايجاد تحول بايد برويم سيلي بزنيم 
و سفره خش��ونت را پهن كنيم؟ چه كسي گفته براي 
ايجاد تحول بايد خش��ونت به خرج داد و بگير و ببند 
راه بيندازيم؟ چرا ما امر ب��ه معروف را تنبيه ديگران 
مي دانيم؟ همان نكته اي كه در شروع صحبتم عرض 
كردم؛ ما امر به معروف را ساختن نديديم. بنابراين 

اول بايد خودمان را بسازيم تا باب جهل مركب 
بسته شود. 

قرآن در سوره عصر مي فرمايد: »إنَِّ الانِسَانَ 
�الحَِاتِ؛  َّذِينَ ءَامَنُواْ وَعَمِلُواْ الصَّ لفَِي خُسرٍ إلِاَّ ال

انسان در اش��كالات غوطه ور اس��ت مگر كساني كه 
ايمان و عمل صالح داشته باشند و اينها به ادعا و زبان 

نيست.«
پيامبر)ص( تقصي��ر و ايرادات را در م��ردم مي ديد و 
درس��ت و غلط را مي دانس��ت، اما خ��ودش را مقصر 
مي  ديد، تا جايي كه آيه نازل شد: »طه مَا  أنَزَلنَا عَليَكَ 
القُرءَانَ لتَِشقَى؛ ما نمي خواهيم خودت را براي هدايت 
مردم به اين مشقت بيندازي. « اين آيه تأييد مي كند 
كه قرآن نازل ش��ده براي همين روحيه پيامبر)ص(، 
اينكه خودش را دست بالا نمي گيرد و براي دستگيري 
از همه، نهايت عش��ق و محبت را ب��ه كار مي گيرد و 

خودش را مقصر مشكلات مردم مي داند. 
بنابراين مؤمن بايد به خودش بدگمان باشد، خودش 
را اي��راددار و مقصر بداند، طلبكار از ديگران نباش��د، 
اما چطور مي تواني��م به اين علم برس��يم؟ اين را بايد 
دقت كنيم كه اص��لًا رويكردمان از ام��ر به معروف و 
نهي از منكر چيس��ت؟ امر به معروف و نهي از منكر، 
تقويت جامعه، اجتماع، انس��انيت و انس��ان ها است. 
اگر اين رويكردمان اس��ت چرا بايد دس��تور بدهيم و 

تعيين تكلي��ف كنيم؟ اين حس كه فق��ط به ديگران 
بپردازيم و از خودمان عبور كنيم، خوب نيس��ت. بايد 
به جاي دس��تور دادن س��راغ تأثيرگذاري برويم. در 
دستور دادن اثربخشي نيس��ت. بدون شك آدم ها از 
دستورها نافرماني مي كنند، احساس مي كنند غيرخدا 
مي خواهد بر آنها مسلط شود. اين روحيه اي است كه 
خدا در انسان قرار داده كه دستورات را نمي پذيرد و در 
مقابلشان جبهه نشان مي دهد، مقابله به مثل مي كند 
و در نهايت ه��م درگيري ايجاد مي ش��ود. آيا تحولي 
كه در مراكز علمي در افراد ايجاد مي ش��ود، با دستور 
دادن بوده است؟ پس چطور آقايان فكر مي كنند امر 
به معروف، هويت سلسله مراتبي و دستوري دارد؟ به 
نظر من، آنها يا دنبال تأثير نيس��تند يا همان درگير 
همان جهل مركبي هستند كه عرض كردم، بنابراين 
همانگونه كه توضيح دادم، پله اول اين است هر كسي 
اول خودش را نجات دهد، نه يك نفر ديگر را. چون اگر 
هر كس خودش را عين كسي كه مي خواهد نجاتش 
بدهد ببيند، اينكه  مثل او است، پس بايد اول خودش 

را نجات بدهد و اصلاح كند. 
چه كسي گفته ما سفينه النجاه هستيم؟ امر به معروف 
يعني اينكه من خودم را درست كنم، آن وقت ديگران 
مي بينند و علاقه مند به شاخصه هاي جذاب مي شوند. 
در زيارت امين الله به خ��دا عرضه مي داريم: »مَحْبُوبةًَ 
فيِ أرَْضِكَ وَ سَمَائكِ«؛ »خدايا! مرا در زمين و آسمانت 
محبوب قرار بده« پس امر به مع��روف و نهي از منكر 
براي اين است كه از شرايطي كه باعث رنجش ديگرانيم 
دربياييم نه اينكه دنبال اين باشيم كه ديگران را اذيت 
كنيم. اينكه مردم ما را دوست داشته باشند، محبوب 
ش��ويم و به خاط��ر زيبايي هايي كه از م��ا مي بينند، 

جذب شوند. 
زيباترين شخصيتي كه يك انسان مي تواند پيدا كند 
اين است كه مردم احساس كنند با او برادرند، برادري 
كه حس برابري مي دهد و با او راحت هستند. كسي كه 
خودش را هم قد بقيه مردم جامعه مي بيند، آن وقت 
مردم او را مي پذيرند و اثرگ��ذاري با اين حس و حال 

ايجاد مي شود نه دستور دادن. 
پس يكي از موانع ام�ر به معروف و نهي از 

منكر همين خودبرتربيني است. 
بله قطعاً. در ابتداي صحبت اشاره به حديث پيامبر)ص(

كردم كه عَدلٌ فيما يأَمُرُ بهِِ عَدلٌ فيما ينَهى عَنهُ؛ عدل 
يعني هر چيزي سرجاي خودش باشد. بايد از خدايي 
اس��تعفا بدهيم و بنده خدا باشيم. بعضي اوقات به 
جايگاهي مي رويم كه براي خداست. براي بنده 
خدا، تكبر شايسته نيست. حضرت زهرا)س( 
فرمود: خدا  نم��از را براي پاك ش��دن از 
خودبرتربيني قرار داده اس��ت. نمازي، 
نماز است كه همه كبر را بشويد و ببرد، 

نه نمازي كه بع��د از اقامه آن بقيه افراد را حش��رات 
ببينيم و اهل جهنم! ما كسي نيستيم. 

از امام حس��ين عليه الس��لام مي پرس��ند معني ادب 
چيست؟ حضرت مي فرمايند: »ادب آن است كه از خانه 
كه بيرون مي روي، هيچ كس را ديدار نكني، مگر اينكه 
او را برتر از خودت پنداري. « اگر كسي را با فضيلت تر و 
برتر از خودمان ببينيم، برايش تعيين تكليف نمي كنيم، 
با او با خشونت رفتار نمي كنيم، تحقيرش نمي كنيم  و 
آن وقت اس��ت كه همه اين غلط ها س��فره اش جمع 

مي شود. 
متأسفانه ما به اين اصول بي توجهيم و فقط مي خواهيم 
هر طور كه ش��ده امر به معروف و نهي از منكر كنيم! 
ما هن��وز در آن چيزي كه اش��كال دارد، مانده ايم. در 
صورتي كه اگر تعريف و هويت ام��ر به معروف و نهي 
از منكر مش��خص ش��ود، راهكارها هم روشن است. 
متأس��فانه با امر به معروف فضاي روان��ي جامعه را به 
هم زدي��م در صورتي كه بايد به كم��ك آن به جامعه 
ساختار و شخصيت بدهيم. جامعه اي كرامت دارد كه 
به شخصيت ها، عزت نفس و احترام ها توجه شده است. 
شخصي كه به او توهين ش��ده، بي ادبي شده، تحقير 
شده، شخصي كه ترك برداشته، چگونه مي تواند امر به 
معروف و نهي از منكر را بپذيرد. اينها نكات و مباحث 
عميق تربيتي است كه سال ها در آرشيو مانده و كسي 

به آن نپرداخته است. 
چه كس�ي يا كس�اني بايد تعريف اصلي 
امر به معروف و نه�ي از منكر را به جامعه 

برگردانند؟
در مرحله اول، حوزه بايد به آن بپردازد كه متأسفانه 
از نظر من غفلت كرده است. اين حقيقت تلخي است 
كه كساني در بحث امر به معروف و نهي از منكر متولي 
هستند، خودشان تعريف امر به معروف و نهي از منكر 
را نمي دانند، چراكه اگر تعريف درس��تي داشتند، راه 
درس��تي را طي مي كردند و طبيعتاً به نتايج مطلوبي 
هم مي رسيدند. متأس��فانه نتايج اقدامات انجام شده 
نش��ان مي دهد كه راه را درست نيامده  اند. بدتر اينكه 
بودجه هايي كه در اين زمينه خرج ش��ده نيز به هدر 

رفته است. 
اصل بر آرامش اس��ت. »ألَاَ بذِِكرِ اللهِّ تطَْمَئِنُّ القُْلُوبُ« 
همه دستوراتي كه خدا داده براي اين است كه آرامش 
برقرار شود. متأسفانه همه خطرات و معضلات در جايي 
رقم مي خورد كه آرامش روحي- رواني جامعه به هم 
ريخته است. آدمي كه آرامشش به هم بريزد هر خطايي 
از او س��ر مي زند. اين نكته مهمي است كه آقايان بايد 

به آن توجه كنند. 
وقتي مس�ئولان امر به مع�روف و نهي از 
منكر، تعريف درستي از آن نداشته باشند 
پس به طور سليقه اي رفتار خواهند كرد، 
موضوعي كه شما هم به آن اشاره كرديد. 
بله، بدون تعريف، بدون دق��ت و بدون توجه به نكات 
مهم. اين كار، بسيار تخصصي است، بايد تخصص پيدا 
كنيم و بعد انجام دهيم. كسي كه مكانيك نيست آچار 
دستش نمي گيرد. كسي كه جراح نيست، تيغ جراحي 
به دس��تش نمي دهند، چراكه فرد ب��دون تخصص، 
نه تنها نمي تواند بيمار را مداوا كن��د، بلكه حتي او را 
نابود مي كند. بايد به اين باور برس��يم ك��ه تيغ امر به 
معروف و نه��ي از منكر به قدري تيز اس��ت كه اگر به 
دست فرد بي تخصص بيفتد افراد را نابود مي كند. بايد 
به اين مسئله مهم توجه كرد كه فني ترين و مهم ترين 
كارها در اجتماع، امر به معروف و نهي از منكر است و 

به سادگي از آن عبور نكنيم. 
نقش آموزش و پرورش در تمام مسائلي كه 

گفتيد و غفلتي كه شده است، چيست؟
هر كسي در جايگاه خودش مهم است و نقش مهمي 
دارد. در عدل نكته اي هست كه هر چيزي و هر كسي 
بايد سر جاي خودش باشد. وقتي اعتقاد جامعه لنگ 
مي زند، يعن��ي نهادهايي كه متولي معرفت س��ازي و 
پرورش بوده اند، وظيفه شان را درست انجام نداده اند، 
كه آموزش و پرورش و حوزه متولي اين امور هستند. 
در بحث آموزش با مشكلات و معضلات جدي رو به رو 
هستيم كه كمتر توجهي به آن شده است. در صورتي 
كه اگر هر نهادي، وظيفه خود را به درستي انجام دهد، 
همه چيز درست مي شود كه متأسفانه وظايف به خوبي 

انجام نمي پذيرد. 

مدير كل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداشت با اشاره 
به س�بوس گيري ۱۸ تا ۲۲ درصدي از آرده�اي توليدي در 
كش�ور گفت: اين ميزان س�بوس گيري در حالي اس�ت كه 
ميزان اس�تاندارد س�بوس گيري از آرد بايد ۲ ت�ا ۶ درصد 

باشد!
با وجود اثبات فوايد پرش��مار نان كامل، بسياري از توليدكنندگان 
آرد به  دليل س��ودي ك��ه از فروش س��بوس به صناي��ع دامداري 
حاصل مي  شود، اقدام به س��بوس گيري از آرد مي كنند و سبوس 
استخراج ش��ده را به  صورت جداگانه به فروش مي رسانند، همين 
موضوع سبب شده است سلامتي مردم كشورمان، قرباني سودجويي 
عده اي از فعالان صنعت توليد نان و واس��طه هاي فروش س��بوس 

شود. 
كارشناسان مي گويند سودآوري بسيار پايين و گاهي زيان ده بودن 
توليد آرد كامل، سبب شده است كارخانجات توليدكننده آرد تمايلي 

به توليد آرد سبوس دار نداشته باشند. 
قرار بود براس��اس مصوبه مجلس شوراي اس��لامي، تا پايان سال 

گذشته يك كارخانه توليد آرد كامل در هر استان راه اندازي شود؛ 
اطلاعات دقيقي از ميزان اجراي اين مصوبه وجود ندارد، اما معاون 
غذا و داروي وزارت بهداشت مدعي است؛ ۳70 توليدكننده آرد در 

كشور داريم كه ۲5 درصد از آنها، آرد كامل توليد مي كنند. 
احمد اس��ماعيل زاده، مدير كل دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداشت 
درباره موضوع توليد آرد كام��ل اظهار كرد: دغدغه توليدكنندگان 
در توليد آرد كامل اين اس��ت كه اگر فرآين��د توليد آرد كامل طي 
شود و آرد سبوس گيري نشود، س��ودي كه از فروش سبوس عايد 

توليدكنندگان مي شود، كاهش يابد. 
وي افزود: وزارت بهداش��ت از توليد نان كام��ل حمايت مي كند و 
طبيعتاً هر سياستي را در وزارت بهداشت پيش ببريم بايد با حمايت 
صنف توليدكنندگان آرد و نان، وزارت صمت و سازمان حمايت از 
مصرف كننده صورت بگيرد. دبيرخانه شوراي عالي سلامت و امنيت 
غذايي هماهنگ كننده اجراي برنامه آرد كامل است و دستگاه هايي 
كه در توليد نان كامل نقش دارند در جلسات دبيرخانه نظر مي دهند 

و مصوبات آن اجرايي مي شود. 

مدير كل دفتر بهبود تغذيه وزارت بهداش��ت با ابراز اينكه دغدغه 
توليدكنندگان بيشتر به دليل قيمت پايين نان كامل در كشور است، 
گفت: پيشنهاد ما اين است كه توليد نان كامل بدون افزايش قيمت 
براي مردم انجام شود، اما توليدكنندگان نيز به  دنبال سود و منافع 
خود هستند، بنابراين سازمان حمايت از مصرف كنندگان بايد پاي 

كار بيايد و اين موضوع را مديريت كند. 

وي در گفت  و  گو با تسنيم ادامه داد: وزارت بهداشت در دبيرخانه 
شوراي عالي سلامت و امنيت غذايي رأي دارد و پيشنهاد نان كامل 
را مطرح كرده  است كه به سلامت كشور كمك مي كند، البته وزارت 
بهداشت در بحث توليد نان كامل نقش اجرايي ندارد، اما اگر موضوع 
توليد نان كامل در مجلس و ساير دستگاه هاي مربوطه مصوب شود، 

سازمان غذا و دارو متولي نظارت بر اين موضوع خواهد بود. 
مدير كل دفتر بهبود تغذيه جامعه وزارت بهداش��ت در پاس��خ به 
سؤالي مبني بر ميزان سبوس گيري از  آردهاي توليدشده در كشور 
اذعان داش��ت: در زمان حاضر به جز كارخانه هايي كه آرد كامل در 
آنها توليد مي شود، بقيه كارخانجات توليد آرد، بين ۱8 تا ۲۲ درصد 

از آرد سبوس گيري مي كنند!
اين در حالي اس��ت كه بر اس��اس اس��تاندارد نان كام��ل، ميزان 
استاندارد سبوس گيري از آرد بايد ۲ تا 6 درصد باشد! كه اين ميزان 
سبوس گيري نيز براي از بين رفتن آلاينده ها و فلزات سنگين لحاظ 
شده است و مابقي س��بوس بايد در آرد بماند كه فيبر كافي را براي 

سلامتي انسان تأمين كند. 

سبوس گيري از آردهاي توليدي تا ۱۱برابر استاندارد!

امر به معروف براي ساختن جامعه است نه تنبيه مردم
بررسي روش هاي اثرگذار امر به معروف و نهي از منكر در گفت وگوي كارشناس معارف اسلامي با »جوان«

مهسا گربندي
  گفت وگو
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ابتلاي جمعي امت

مهدی مولایی

امر  به  معروف نوين را
 جايگزين نهي  از  منكر سنتي كنيد

آشنا كردن افراد با وظايف معنوي اخلاقي، 
فرهنگي و اجتماعي اهرم هاي مختلفي را 
نياز دارد تا بتوان به وسيله آنها به اهداف 
مطلوب رسيد. متأسفانه برداشت مفاهيم 
نادرس��ت از دو وظيفه خطير اجتماعي 
يعني امر به معروف و نهي از منكر باعث 
شده اين رس��الت هاي خطير اجتماعي 
و فرهنگي مورد مخالفت اف��راد كم آگاه 

درباره آنها شود. 
در ي��ك جمله از نظ��ر رفتارشناس��ي و 
آسيب شناس��ي اجتماعي آنچه  براي بنيان انسانيت و سلامت اخلاقي 
و معنويت مفيد است، معروف خوانده مي شود و هر چه  براي رفتارهاي 

بشري و كيان انساني در جامعه زيان آور باشد منكر ناميده مي شود. 
هيچ ي��ك از مكاتب ديني به اندازه دين مبين اس��لام ب��ر اين دو اهرم 
فرهنگي و اخلاقي تكيه ننموده و روش ه��اي متعالي و كاربردي براي 
پيشبرد آنها مطرح نكرده است. گاهي كه انسان توانايي فردي و فرهنگي 
و اجتماعي براي دور نگهداشتن همنوعان و اعضاي جامعه از زشتي ها 
و بدي ها دارد بايد از طريق گفتم��ان و حتي فعاليت هاي فيزيكي وارد 
ميدان شده و از سقوط همنوعان به باتلاق هاي زيستي جلوگيري كند؛ 
اگر خطر جاني و زيستي براي او وجود داش��ته باشد، حداقل با زشت 

شمردن اين گونه رفتارها در دل و ذهن خويش از آنها دوري جويد. 
آشنا كردن همنوعان با خوبي ها و مسيرهاي رشد و تعالي همان امر به 
معروف است كه مي تواند از دعوت به ورزش، دور ماندن از اعتياد و فساد 

اخلاقي، ايجاد صحت اجتماعي و سلامت فرهنگي تعريف شود. 
امروز كارشناس��ان و نخبگان علوم انساني و اجتماعي عقيده دارند كه 
استفاده از افراد و فنون روز براي رسيدن به هدف هاي ياد شده ضروري 
و بلكه واجب اس��ت. بهره گيري از فضاي مجازي و سكوهاي اينترنتي 
كه امروزه عرصه تاخت  و  تاز مهاجمان فرهنگي و راهزنان اخلاقي شده 
از ضرورت هاي كاربردي اس��ت. ملاطفت، مهرباني، اخلاق حس��نه و 
رأفت اجتماعي رفتارهاي ضروري در دعوت به خوبي ها و پيشگيري از 

زشتي ها و بدي ها بسيار مؤثر و لازم به شمار مي آيند. 
امروز جهان هاي نسل زد كه با در دست داشتن گوشي هاي هوشمند 
و دسترس��ي به فضاي مجازي در تهاجم فكري و ذهني دشمنان قرار 
گرفته اند، اصلي ترين هدف هاي تهاجم فرهنگي و راهزني هاي اينترنتي 

هستند. 
متأسفانه برخوردهاي سلبي نتوانسته اهداف را محقق سازد؛ آموزش به 
والدين و مربي��ان در مدارس و مراكز علمي و آموزش��ي مؤثر اس��ت. 
همچنين اس��تفاده از فضاي مجازي براي مقابله ب��ا تهاجم فرهنگي 

اصلي ترين و لازم ترين ابزار موفقيت به شمار مي آيد. 
كارشناسان محترم ديني با به كار بستن روش هاي نو و ايجاد فضاهاي 
مناسب براي تبادل انديشه هاي مثبت به خوبي مي توانند با انواع تهاجم 

دشمنان مقابله كنند. 
امروز نيروي اصلي دش��من متمركز بر دين س��تيزي و اخلاق گريزي 
براي جوانان شده است. در محورهاي ياد ش��ده بايد از نخبگان ديني، 
دانشمندان اجتماعي و فرهنگي بهره گرفته و با ابزار دشمن به خود او 
حمله كنيم؛ نمي توان با تير و كمان به جنگ تانك و مسلسل رفت. تا 
ديرتر نشده با هم انديشي هاي مؤثر بايد به تقابل با دشمنان پرداخت و 

فرزندان جامعه را در مقابل آنها واكسينه كرد. 

مجيد ابهري

جامعه شناس

كسي كه عاقل، عالم و جوياي علم باشد به عيوب 
خودش مي پردازد، چون خود را سر تا پا نقص و 
عيب مي بيند، اما در جامعه ما اين نگاه برعكس 
اس�ت، ما ديگران را سرش�ار از عي�ب و نقص 
مي بينيم و خودمان را مبرا. در حالي كه اين نگاه 
بايد برعكس باشد، اس�اس بايد خودمان باشد

   گزیده


